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La presidenta de l’ANC, Elisen-
da Paluzie, va assegurar aquest 
dissabte que la manifestació de la 
Diada d’enguany ha de servir per 
«reprendre» la mobilització inde-
pendentista després de la pandè-
mia i el «desencís» que es va de-
tectar en la protesta del 2019. En 

una entrevista al ‘Via Lliure’ de 
RAC1, Paluzie va lamentar que 
l’independentisme segueix «sen-
se tenir full de ruta o un acord es-
tratègic unitari» i que, per això, és 
«important reprendre el cicle de 
mobilitzacions» al carrer. Paluzie 
va negar tenir esperances en la 
taula de diàleg. De fet, segons ella 
la taula podria generar un «risc de 
falsa imatge de normalitat i esta-
bilitat» mentre l’Estat segueix 
amb «la repressió» i es nega a re-
conèixer el dret a l’autodetermi-
nació.  

Paluzie va explicar que la set-

mana vinent l’Assemblea es reu-
nirà amb Salut i Interior per aca-
bar de dissenyar les mesures a 
prendre durant la manifestació de 
la Diada per evitar contagis de la 
covid-19. En tot cas, Paluzie va 
descartar demanar inscripció 
prèvia i va indicar que es crearan 
zones per evitar que la gent s’acu-
muli en un sol punt.  

La presidenta de l’ANC va ad-
metre que hi ha poca gent apun-
tada als busos que habitualment 
organitza l’Assemblea, però ho va 
atribuir a la por per la covid-19 i la 
voluntat de la gent d’anar a Barce-

lona amb vehicle privat. Paluzie 
va explicar que ja en l'última Dia-
da prepandèmica, celebrada el 
2019, es va notar «el desencanta-
ment amb els partits polítics» pel 
fet «que no hi hagi un horitzó a 
curt termini». «Seguim sense te-
nir un full de ruta o un acord es-
tratègic unitari per fer la indepen-
dència», va afegir. 

L'ANC ha plantejat per aquest 
2021 una manifestació «clàssica» 
que anirà des de la plaça Urquina-
ona fins a les portes del Parla-
ment, i preveu enllaçar el «cicle de 
mobilitzacions» amb l’1, el 2 i el 3 

d’octubre. 
La presidenta de l’ANC va vo-

ler desvincular la manifestació de 
la Diada de la taula de diàleg, que 
està prevista per la setmana del 13 
de setembre. «Nosaltres mai hem 
enfocat (la manifestació) pensant 
en la taula de diàleg o la reunió», 
va dir, recordant que l’Onze de Se-
tembre és sempre el mateix dia i 
que, en tot cas, «qui ha triat la data 
per fer la taula de diàleg són el go-
vern català i espanyol».   

Recuperar la mobilització 

Paluzie va dir que la societat civil 
té «deures» per recuperar la mo-
bilització popular, però que les 
institucions també han de ser in-
terpel·lades a fer realitat la inde-
pendència. Segons la presidenta 
de l’ANC, el camí «inevitablement 
haurà de ser unilateral».  

Paluzie veu en la taula de diàleg un «risc 
de falsa imatge de normalitat i estabilitat» 
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 La presidenta de l’ANC 
planteja la Diada com un punt 
d’inflexió per «reprendre» la 
mobilització independentista 

El vicepresident del Govern, 
Jordi Puigneró, ha demanat a 
l’executiu espanyol que alliberi de 
peatges totes les carreteres cata-
lanes, incloent-hi aquelles que 
encara tenen vigent la concessió. 
El cost, afirma, seria d’uns 1.500 
milions d’euros. Puigneró ha de-
fensat que les autopistes catala-
nes estan «més que amortitzades» 
i que cal acabar amb «un evident 
greuge comparatiu» i, alhora, ha 
exigit a l’Estat que aclareixi quin 
model vol per finançar el mante-
niment de les vies. El Govern sem-
pre havia apostat per la vinyeta, 
però no tanca la porta al «paga-
ment per ús». Per altra banda, 
Puigneró ha insistit al govern es-
panyol que traspassi la gestió de 
les vies catalanes a la Generalitat 
per optimitzar-ne la gestió. 

Les quatre vies que mantin-
dran un peatge explícit a Catalu-
nya després de l’1 de setembre 
són el túnel del Cadí (la concessió 
venç el 2037), els túnels de Vallvi-
drera (2037), la C-16 entre Sant 
Cugat i Manresa (2039), la C-32 
entre Castelldefels i El Vendrell 
(2039). Des del Departament de 
Territori creuen que el rescat, de 
1.500 milions d’euros, és assumi-
ble per l’Estat. «Això equival al 
10% del dèficit fiscal que pateix 
Catalunya cada any», apunta. A 
més, recorda que l’any 2018 el go-
vern espanyol va rescatar les au-
topistes radials de Madrid, una 
operació que ha costat a l’Estat 
més de 3.000 milions d‘euros. 

A banda d’aquesta demanda, 
Puigneró també ha exigit al go-
vern espanyol que sigui la Gene-
ralitat l’encarregada de la gestió i 
el manteniment de les vies cata-
lanes lliures de peatges, incloses 
aquelles que encara són titulari-
tat de l’Estat. «Els catalans hem 
estat pagant aquestes carreteres 
durant anys i, per tant, entenem 
que han de ser nostres», defensa. 
Sobre el mateix tema, el vicepre-
sident del Govern argumenta que 
tenir una única administració 
com a titular de les vies en facili-
taria la gestió. «D’aquesta mane-
ra podem desenvolupar el model 

de futur que volem per les nostres 
infraestructures d’alta capacitat», 
ha comentat. 

L’Estat ha de definir en un ter-
mini màxim de dos anys quin mo-
del de gestió vol a les seves auto-
pistes, tal com exigeixen des de 
Brussel·les. La Generalitat defen-
sa la vinyeta, un model que con-
sisteix a pagar una tarifa plana –se 
situaria entre els 40 i els 110 euros 
anuals- per poder circular, i que 
seria més econòmica per aquells 
usuaris més habituals. La Unió 
Europea, en canvi, aposta per un 
model de «pagament per ús» i 
amb imports més elevats per 

aquells vehicles més contami-
nants. El govern espanyol encara 
no ha emès un posicionament 
clar. 

Des de la Generalitat es creu 
que el model de vinyeta és com-
patible amb els objectius de sos-
tenibilitat de la Unió Europea, 
però la seva aplicació segueix en 
stand by. Puigneró carrega contra 
el govern espanyol per no comu-
nicar formalment la seva posició. 
«Sabem què volem per Catalunya, 
però no sabem què vol l’Estat; 
però no tindria sentit apostar ara 
per la vinyeta si després hem 
d’acabar tenint dos models dife-

rents», destaca. 
Fins ara, el govern espanyol 

s’ha limitat a plantejar un sistema 
«d’usuari pagador» sota el princi-
pi de «qui contamina paga». Així 
ho va plantejar el maig passat en 
el Pla de Recuperació, Transfor-
mació i Resiliència, document 
que l’executiu de Sánchez va re-
metre a Brussel·les. El sistema es 
podria començar a aplicar a par-
tir de 2024, ja que caldria cert mar-
ge per desenvolupar els instru-
ments normatius i crear la nova 
estructura de peatges. 

De moment, el manteniment 
de les autopistes que gestiona Ter-
ritori i que perden el peatge 
aquest 1 de setembre –la C-32 i la 
C-33- anirà a càrrec dels pressu-
postos de la Generalitat. El man-
teniment de les dues vies serà de 
6 milions d’euros anuals –tenint 
en compte la carretera i les àrees 
de serveis-, mentre que les obres 
per retirar les cabines de peatge i 
costaran 7,5 milions d’euros. A 
més, caldrà afegir al voltant de 15 
milions d‘euros cada cinc anys en 
manteniment extraordinari. 

Dubtes entre els experts 

Els experts veuen amb bons ulls la 
proposta del Govern per unificar 
la gestió «És  molt important que 
el model es defineixi com més avi-
at millor, perquè la seva implan-
tació requereix una inversió i 
temps», subratlla el professor 
d’EAE Business School, Víctor 
Ruiz, però considera la demanda 
«agosarada».

La Generalitat reclama a l’Estat que 
pagui el rescat de les autopistes catalanes
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